
Ljudsko šolsko vprašanje. 
(Piše kmet is Savinjske doline.) 

Čital sem v časopisih, da se je našim učiteljem 
zvišala plača iu da so se sploh uredile njihove 
gmotne razmere prav dobre. Gotovo, z učiteljsvom 
vred se veselimo tudi mi kmetje, da se je enkrat 
uredile to važno gmotno vprašanje. S ij je bila pa 
tadi prej naravnost sramota, kako malo plačilo so 
dobivali učitelji za to, da so nam pomagali vzga
jati salo mladino. Zato pa smo bvaleiai aevi vla
di, da je tako pametno uredila te razmer«, kajti 
triuo smo prepričani, da bo učiteljatvj sedaj s tem 
večjim veseljem spolnjevalo svoj poklic, ko se mu 
as bo več treba boriti za vsikda jt keub. 

A nekaj je, n» k«r vljcU d sedaj menda nič 
ne misli, namreč: prečen ova naših ljudskih šol. 
Vse mogoCe stvari in zadeve so se že izboljšale, 
o ljudskih šolah pa še dosedaj nisem nič čital. 
Prišli smo v popolnoma nove razmere, zato je 
tudi potrebno, da se ljudske šole prilagodijo tem 
raznreram Tako n. pr, da omenim samo en slu
čaj, nam je vojska pokazala, kako vatno je kme
tijstvo zi vsako državo. Ali bi ne bilo na mestu, 
da se že tudi v ljudikih šjlah sedajo otrokom 
vsaj glavni obrisi o prakt čoesi gospodarstvu. Ko 
liko nepotrebnih reči so se učili doseiaj v ljudski 
šob, ki jih niši kmetski otroci pozneje niso nik
dar rabili; o najvažnejših kmetijskih iu gospodar 
skih razmerah pa niso imeli nobenega pojma. Zato 
mi kmetje odločno zahtevamo, da se tudi ljuiske 
šole prilagodijo našim razmeram. 

Vnaprej pa že opozarjamo našo vlado, da 
hočemo pri bcdoči hudskololiki preosnovi tudi mi 
kmetje poredati svoje mnenje. Dosedaj so pri vsoti 



.4 liki rt to, mah imeli glavno in edino besedo uči 
>e)i ic stališče pa mi odločno odklanjamo. Se

* eda marajo tudi učitelji odločevati pri preosnovi 
'210 nam je jasno in jim te pravice tudi noče 
r r.stiti, toda ni nam razumljivo, da bi edino 

vfl' o tem odločevali, ne pa tudi mi kmetje, 
kemetje, stariši, in davkoplačevalci sploh mora 

m. šele vzdrževati, zato pa tudi zahtevamo, da 
i i io šole takšne, kakoršne si mi želimo. Vlado 
)(z vljamo, da bo pri preosnovi ljudskošolskeg 
vprašanja poklicala kot svetovalce in merodajce 
lektorje tudi zastopnike iz našega stanu. 

Ker že ravno pišem o šolskem vprašanju, do 
volite mi še, gosp. urednik, ia še napišem nekaj 
etavkov luJi o našim Višjem šolskem svetu. Kako 
rudno zgleda ta Višji šolski svet! Med imeni, k 
sem jib fiital, ni nobenega kmeta, nobenega obrt 
nika, amp*ls ga mi nadzorniki, profesorji, učitelji 
itd. Ah mi tisriši in kmetje in obrtniki res ne 
sinemo nič Določevati in svetovati glede naših 
šol!? Ali smo »amo zato tukaj, da plačujemo!! 
Mi prostato, pa tudi zahtevamo, da vlada takoj 
izda kakšno odre »o, po kateri bo Višji šolski svet 
v Ljiibijaoi drugače sastavljen kakor je sedaj. Tudi 
kjnetsti za iopm&i hočemo priti do svojih pravic 
Uredništvo m prosim, da naj objavi te vrstice, ki 
sem 1 h »»pisal v imenu vsega kmetskega prebi
valstva: če pa rii kaj za list, pa popravite. 

Dtstavefe uredništva: Kot kmetski prijatelji 
smo vedno it povsod zagovarjali zase zahteve 
zahteva glede pieosuove šol in Višjega šolskega 
sveta je popolnoma upravičena in jo bodemo tadi 
izročili našim poslancem. Ko bi tudi v drugih 
krajih tako odločno nastopali, kakor pri vas, bi 
že davno kaj dosegli. Le vedno korajzno in ne 
uslrašenol 


